
تربیة الأطفال: 
تربیت کودکان 

  

س١٤٨/ في زمن كثرت فیھ الملھیات، كیف نربيّ أبناءنا ؟  
كیف نوجھھم للقرآن بدلاً من البرامج التلفزیونیة التي لا تنفع وقد تضرّ ؟ 

كیف نزرع فیھم الحسین والعباس وزینب (علیھم السلام) ؟ 
كیف نحمیھم من الأخطار؛ أخطار التكبر والأنانیة وغیرھا ؟  

ما دور الأمُّ في جعل ابنھا حسیني، وشیعي حقیقي ؟ 
كیف السبیل لمعاملة الأطفال المعاملة الأفضل ؟ 

پرسش ۱۴۸: 
در زمانھ ای کھ لھو لعب بسیار شده است چگونھ فرزندان مان را تربیت کنیم؟ 

چـگونـھ آنـھا را بـھ جـای بـرنـامـھ ھـای تـلویزیون   ـکھ سـودی نـدارد و چـھ بـسا مـضر 
ھستند ـ متوجھ قرآن کنیم؟ 

چگونھ حسین و عباس و زینب (علیھم السلام) را در دل آنھا جای دھیم؟ 
چـگونـھ آنـھا را از خـطرھـا رھـایی بخشیم؟ خـطرھـایی مـثل تکبر، منیتّ و چیزھـای 

دیگر؟ 
وظیفۀ مادر برای اینکھ فرزندش حسینی و شیعۀ حقیقی شود چیست؟ 

بھترین راه تعامل با کودکان چیست؟ 
  

ج/ الـتربـیة الـصحیحة واجـب یتحـمّل أداءه الـوالـدان، وبـالنسـبة لـلعب أو مـشاھـدة 
الـتلفزیـون أو حـتى دخـول الانـترنـت وألـعاب الـكمبیوتـر ومـا شـابـھ فـیجب عـلى 
الـوالـدیـن مـراقـبة أبـنائـھم ومـنعھم عـن الأمُـور المفسـدة، فـمثلاً: إذا كـان الـطفل یـدخـل 
الانـترنـت لـیلعب فـیجب أن یـكون دخـولـھ تـحت نـظر والـدیـھ، ولـكن لا یـجوز مـنعھم عـن 

اللعب أو ممارسة طفولتھم؛ لأن ھذا سیؤثر علیھم إن كبروا. 
پاسخ: 

تـربیت صحیح، واجبی اسـت کھ والـدین متحـمل ادَای آن ھسـتند. دربـارۀ امـوری 
مـثل بـازی یا مـشاھـدۀ تـلویزیون یا حتی اینترنـت و بـازی ھـای کامپیوتـری و نـظایر 
آنـھا، بـر والـدین واجـب اسـت کھ مـراقـب فـرزنـدان شـان بـاشـند و آنـھا را از امـور 
فـاسـدکننده بـازدارنـد؛ مـثلاً وقتی بـچھ بـرای بـازی بـھ سـراغ اینترنـت می رود بـاید زیر 
نــظر والــدینش بــاشــد، ولی جــایز نیست کھ او را از بــازی یا کارھــای کودکانــھ 

بازدارند؛ چراکھ این کار در بزرگ سالی تأثیراتی بھ دنبال خواھد داشت. 



  
إضـافـة أنّ بـعض الألـعاب تـعلیمیة، فـیمكن تـوجـیھ الـطفل وتـشجیعھ عـلى ألـعاب 
مـفیدة، مـثلاً: یـمكن تـشجیعھ لـیمارس ألـعاب تـصامـیم أو ألـعاب حـل ألـغاز ھـندسـیة أو 
مـا شـابـھ، وكـثیر مـن الأطـفال لـدیـھم قـدرة عـلى ھـذا، وھـو یـؤدي بـالـنتیجة إلـى تـطویـر 
قـدراتـھم الـعقلیة بـشكل كـبیر، كـما أنـھا یـمكن أن تـكون بـالنسـبة لـلمراھـقین وسـیلة 

لشغلھم عن التفكیر في أمُور أخُرى مفسدة.  
بـھ عـلاوه بعضی از بـازی ھـا جنبۀ آمـوزشی دارنـد. می تـوان کودک را بـھ سـمت 
بـازی ھـای مفید ھـدایت و تـشویق کرد؛ مـثلاً می تـوان او را بـھ بـازی ھـای فکری یا 
بـازی ھـای حـل مـعماھـای ھـندسی یا شـبیھ آنـھا تـشویق نـمود. بسیاری از کودکان 
چنین تـوانـایی ھـایی را دارنـد و این کار درنـھایت منجـر بـھ تکامـل گسـتردۀ قـدرت 
عقلی آنـھا می شـود. بـھ عـلاوه این بـازی ھـا می تـوانـند بـاعـث بـازداشـتھ شـدن نـوجـوانـان 

از فکر کردن بھ امور فاسد دیگر گردند. 
  

أیـضاً: یـمكن تـعلیم الـطفل أو الـمراھـق الـبحث لـیتعلمّ ویـطوّر قـدراتـھ،فـیمكن أن 
یـكلفّھ الـوالـدان بـالـبحث عـن مـواضـیع مـعینّة عـلمیة أو تـتعلقّ بـحیاتـھم الـیومـیة أو 
تـاریـخیة، أمـا الأمُـور الـدیـنیة فـالـطفل لا تحـمّلوه أكـثر مـن صـلاة الجـماعـة مـع والـدیـھ 
مـثلاً، وشـیئاً فشـیئاً شـجّعوه عـلى أن یـصلي ركـعتین لـوحـده ویـدعـو فـیھا بـقضاء 
حـاجـة مـعینة، فـھو إذا لـمس قـضاء حـاجـتھ سـیتعزّز ارتـباطـھ بـا�، وسـیترسـخ 

الإیمان في قلبھ شیئاً فشیئاً. 
می تـــوان بـــھ کودک یا نـــوجـــوان، تحقیق کردن را آمـــوخـــت تـــا یاد بگیرد و 
تـوانـایی ھـایش ارتـقا یابـد. والـدین می تـوانـند او را بـھ تحقیق دربـارۀ مـباحـث معین 
علمی یا مـوارد مـربـوط بـھ زنـدگی روزانـھ یا تـاریخی تـشویق کنند؛ امـا در مـورد 
امـور دینی، بـھ عـنوان مـثال کودک را وادار بـھ بیشتر از نـماز جـماعـت ھـمراه بـا 
والـدینش نکنید. آرام آرام او را تـشویق کنید کھ دو رکعت نـماز بـھ تـنھایی بـخوانـد و 
در آن بـرای رفـع نیاز معینی دعـا کند و ھـنگامی کھ احـساس کند نیازش بـرآورده 
شده است ارتباطش باخدا قوی می شود و ایمان آرام آرام در قلبش رسوخ می کند. 

  
ذكّـروھـم بـا� فـي كـلِّ شـيء، عـندمـا یـتعاركـون بـینھم قـولـوا لأحـدھـم مـثلاً: سـامـح 
أخــاك أو أخــتك وســیجعلك الله كــالأنــبیاء صــلوات الله عــلیھم، وبھــذا تــحیون فــي 

أنفسھم الأخلاق الطیبة، وفي نفس الوقت طلب الكمال. 
خــدا را در ھــمھ چیز بــھ یاد آنــھا بیاورید. ھــنگامی کھ بــا ھــم درگیر می شــونــد 
بـھ عـنوان مـثال بـھ یکی از آنـھا بـگویید: بـا بـرادر یا خـواھـرت بـھ نـرمی رفـتار کن تـا 



خـداونـد تـو را مـثل انبیا  ـسـلام وصـلوات خـداونـد بـر آنـھا ـ قـرار دھـد؛ و این گـونـھ اخـلاق 
پاک را در جان ھایشان زنده و در عین حال کمال طلبی را نیز برایشان احیا کنید. 

  
إذا أحـسن أحـدھـم مـثلاً وصـلىّ ركـعتین أو عـمل طـاعـة بـاركـوه وقـولـوا لـھ حُـسناً، 

وإنّ الله سیعطیك ویبارك بك ویذكرك أمام ملائكتھ. 
اگـر یکی از آنـھا کار خـوبی کرد  ـبـھ عـنوان مـثال نـماز خـوانـد یا طـاعتی انـجام داد  ـ
بـھ او تـبریک و سـخن نیکو بـگویید و بـگویید: خـداونـد بـھ تـو عـطا می کند، تـو را 

مبارک می دارد و در حضور ملائکھ اش از تو یاد می کند. 
  

أیـضاً: یـمكن أن تـعملوا لـھم بـرنـامـجاً یـومـیاً مـثلاً سـاعـة أو نـصف سـاعـة لـتحفیظھم 
بـــعض ســـور الـــقرآن الـــقصیرة بـــأن تـــقرأون ویـــردّدون خـــلفكم،ویـــومـــاً بـــعد 

یوم سیحفظون السور.  
ھمچنین می تـوانید بـرنـامۀ روزانـھ بـرای آنـھا تنظیم کنید؛ مـثلاً یک سـاعـت یا 
نـصف سـاعـت بـرای حـفظ سـوره ھـای کوچک قـرآن، بـھ این صـورت کھ ھـرروز 

آن ھا بھ دنبال شما بخوانند و بھ مرور سوره ھا را حفظ خواھند کرد. 
  

الأطـفال فـوق العشـر سـنوات حـاولـوا تـرتـیب أسُـبوعـھم، مـثلاً أربـعة أو ثـلاثـة أیـام لا 
یـسمح فـیھا بـالـلعب، وإنـما حـتى لـو سـمح لـھم بـدخـول الانـترنـت أو الانـشغال بـأمُـور 
أخُــرى غــیر دراســتھم فــتكون لــلبحث عــن أمُــور عــلمیة، أو تــاریــخیة، أو قــراءة 
كـــتاب، أو قـــراءة أمُـــور تـــخصّ دراســـتھم، أو قـــراءة قـــصص تـــخص الأنـــبیاء 
والأئـمة (عـلیھم السـلام) ومـا شـابـھ. وھـكذا بـالاھـتمام وتـنظیم وقـتھم تـكون ھـناك نـتیجة 
طـیبة مـنھم، أمـا بـالإھـمال فـربـما ینحـرفـون وتخسـرونـھم وعـندھـا سـتكون خـسارتـكم 
كـبیرة، ولـلأسـف كـثیر مـن الآبـاء الـعرب الـمغتربـین بـعیداً عـن الـدول الـعربـیة یسـیئون 
لأبـنائـھم عـندمـا یـھملون تـعلیمھم الـلغة الـعربـیة والـقراءة والـكتابـة، بـینما یـمكن أن 
یـوفـر الـوالـدان سـاعـة مـن وقـتھما یـومـیاً لـتعلیم أبـنائـھم الـلغة الـعربـیة الـتي یـحتاجـونـھا 
فـي قـراءة دیـنھم والاطـلاع عـلیھ بـالـتفصیل، ولا أظـن أنّ الأمـر فـیھ صـعوبـة فـي ھـذا 
الـزمـن الـذي تـتوفـر فـیھ كـلّ الـكتب ومـناھـج الـتعلیم عـلى الانـترنـت، ویـمكن الـوصـول 

لھا بسھولة. 
بـرای کودکان بـالای ده سـال بـرنـامۀ ھفتگی تنظیم کنید؛ مـثلاً سـھ یا چـھار روز 
اجــازۀ بــازی نــداشــتھ بــاشــند و حتی اگــر بــھ آنــھا اجــازۀ ورود بــھ اینترنــت یا 
سـرگـرمی ھـای غیردرسی می دھید بـرای امـور علمی یا تـاریخی یا خـوانـدن کتاب یا 
خـوانـدن مـوارد مـخصوص درسی شـان یا خـوانـدن داسـتان ھـای انبیا و ائـمھ (عـلیھم السـلام) 
و شـبیھ آنـھا بـاشـد. بـھ این تـرتیب بـا تـوجـھ و تنظیم زمـان آنـھا نتیجۀ خـوبی از آنـھا 



حـاصـل می شـود، امـا بـا کوتـاھی کردن، چـھ بـسا منحـرف شـونـد و شـما زیان ببینید و 
در این صـورت، زیان شـما بـزرگ خـواھـد بـود. مـتأسـفانـھ بسیاری از پـدران مـھاجـر 
کھ دور از سـرزمین ھـای عـربی زنـدگی می کنند بـا کوتـاھی کردن در آمـوزش دادن 
آنـھا بـھ زبـان عـربی و خـوانـدن و نـوشـتن آن، در حـق فـرزنـدان خـود بـدی می کنند؛ 
درحــالی کھ آنــھا می تــوانــند ھــرروز ســاعتی از وقــتشان را بــرای آمــوزش دادن 
فـرزنـدان خـود بـھ زبـان عـربی کھ در خـوانـدن امـور دینیشان و اطـلاع از جـزئیاتـش 
بـھ آن احتیاج دارنـد صـرف کنند و گـمان نمی کنم کار مشکلی بـاشـد، زیرا در زمـانۀ 
مـا کتاب ھـا و روش ھـای آمـوزش اینترنتی بـھ وفـور یافـت می شـود و دسـترسی بـھ آنـھا 

بھ آسانی امکان پذیر است. 
  


